
PROTOKÓŁ NR 2/03 
posiedzenia Komisji Zdrowia, Polityki Społecznej i Spraw Rodziny Sejmiku  
Województwa Świętokrzyskiego, które odbyło się w dniu 28 lutego 2003 r. 

W posiedzeniu uczestniczyli członkowie Komisji oraz osoby zaproszone 
zgodnie z listami obecności stanowiącymi zał. nr 1 i 2 do protokołu.  
Posiedzenie prowadził Przewodniczący Komisji Sławomir Marczewski. 
Przewodniczący obrad zwrócił się z pytaniem do radnych, czy zgłaszają uwagi 
do porządku obrad przesłanego przy zaproszeniu na posiedzenie Komisji. Uwag 
i wniosków nie zgłoszono.  
Członek Zarządu Województwa Marek Gos – członek Komisji, zgłosił 
potrzebę uzupełnienia porządku obrad o punkt: 
„Zaopiniowanie projektu uchwały Sejmiku w sprawie ustalenia maksymalnej 
wysokości poręczeń udzielanych przez Zarząd Województwa Świętokrzyskiego 
w roku budżetowym 2003.” 
Wniosek swój uzasadnił potrzebą podjęcia na najbliższej sesji takiej uchwały w 
związku z trudną sytuacją finansową Wojewódzkiego Specjalistycznego 
Zespołu Opieki Zdrowotnej Gruźlicy i Chorób Płuc w Kielcach z siedzibą w 
Chęcinach oraz Wojewódzkiego Specjalistycznego Zespołu Opieki 
Neuropsychiatrycznej w Kielcach.  
Komisja jednogłośnie zaaprobowała rozszerzenie porządku obrad o 
wnioskowany punkt.  
Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie rozszerzony porządek obrad.  
P r z y j ę t y  j e d n o g ł o ś n i e  p o r z ą d e k  o b r a d  p r z e d s t a w i a  
s i ę  n a s t ę p u j ą c o :   

1. Rozpatrzenie sprawozdania z realizacji Regionalnego Programu 
Restrukturyzacji Zakładów Opieki Zdrowotnej Województwa 
Świętokrzyskiego w zakresie wsparcia kształcenia podyplomowego 
pielęgniarek i położnych oraz wydatkowania dotacji celowej uzyskanej w 
ramach Programu w 2002 roku. 

2. Rozpatrzenie sprawozdania z realizacji zadania przejętego od 
administracji rządowej związanego z prowadzeniem stażu 
podyplomowego lekarzy, lekarzy stomatologów oraz pielęgniarek i 
położnych. 

3. Zaopiniowanie Wojewódzkiego Programu Obchodów Europejskiego 
Roku Osób Niepełnosprawnych. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały Sejmiku w sprawie ustalenia 
maksymalnej wysokości poręczeń udzielanych przez Zarząd 
Województwa Świętokrzyskiego w roku budżetowym 2003. 
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5. Przyjęcie planu pracy Komisji na I półrocze 2003 roku. 
6. Sprawy różne.  

Radni otrzymali materiały do pkt. 1- 5 
P r z e b i e g  p o s i e d z e n i a :   

   
Ad 1.  
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu 
Marszałkowskiego Wojciech Żelezik dokonał wprowadzenia do sprawozdania 
z realizacji Regionalnego Programu Restrukturyzacji Zakładów Opieki 
Zdrowotnej Województwa Świętokrzyskiego w zakresie wsparcia kształcenia 
podyplomowego pielęgniarek i położnych oraz wydatkowania dotacji celowej 
uzyskanej w ramach Programu w 2002 roku, stanowiącego zał. nr 3 do 
protokołu.  
W  d y s k u s j i :  
Przewodnicząca Świętokrzyskiej Izby Pielęgniarek i Położnych Halina 
Luzeńczyk – poinformowała, że każda ilość środków przyznanych na 2003 rok 
na ten cel będzie wykorzystana w 100 %. Występuje pewna rozbieżność w w 
priorytetach ministerstwa zdrowia i województwa  (np. zapotrzebowaie na 
pielęgniarki rodzinne). Wysoko oceniła współpracę Izby z Departamentem 
Zdrowia i Polityki Społecznej w obszarze kształcenia pielęgniarek w ramach 
ww. programu. 
Radna Lucjana Elżbieta Nowak zapytała o przyczyny zmiany w systemie 
kształcenia pielęgniarek i położnych. Zwróciła uwagę na zmniejszającą się 
liczbę kształconych pielęgniarek i potencjalne zagrożenie deficytem w tym 
zawodzie. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu 
Marszałkowskiego Wojciech Żelezik odpowiedział, że w Departamencie 
Zdrowia i Polityki Społecznej przygotowywana jest informacja na temat stanu 
kształcenia i zatrudnienia pielęgniarek w województwie świętokrzyskim (raport 
pod roboczym tytułem „o pielęgniarkach w województwie) i zostanie ona 
przekazana niezwłocznie do wiadomości Komisji. Zmiana systemu kształcenia 
pielęgniarek wynika z wymogów Unii Europejskiej i stworzenia im możliwości 
znalezienia pracy w krajach UE (uznanie dyplomów). Ważne jest też kształcenie 
młodzieży zgodne z zapotrzebowaniem rynku pracy w kraju. Rok 2004 będzie 
rokiem „0” dla nowego sposobu kształcenia pielęgniarek w całym kraju.  
Przewodnicząca Świętokrzyskiej Izby Pielęgniarek i Położnych Halina 
Luzeńczyk uzupełniła, że transformacja kształcenia narzuciła pewne etapy 
szkolenia. W 2003 roku wchodzą na rynek tylko absolwenci z tytułem 



 3

licencjata. 50% studentów kształconych jest na potrzeby rynku europejskiego. 
W br. w województwie około 200 osób rocznie odchodzi z zawodu pielęgniarki 
w sposób naturalny na emeryturę, a do zawodu wchodzi około 50 osób rocznie. 
Wskazane przez radną Lucjanę Elżbietę Nowak potencjalne zagrozenie 
deficytem pielęgniarek jest zatem bardzo realne.  
Radny Tadeusz Kowalczyk uznał zapowiadany raport o stanie zatrudnienia 
pielęgniarek za bardzo ważny materiał wyjściowy do dyskusji nad aktualną 
sytuacją i perspektywami tego zawodu. Materiał ten winien stanowić podstawę 
do dyskusji w Komisji Zdrowia… oraz Komisji Edukacji, Kultury i Sportu. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu 
Marszałkowskiego Wojciech Żelezik stwierdził, że obawa o deficyt w tym 
zawodzie jest tym większa, iż nie da się w sposób prosty przekwalifikować z 
innego zawodu na pielęgniarkę.  
Radny Michał Okła zwrócił uwagę na niskie zarobki w tym zawodzie, a 
pielęgniarka w dzisiejszej sytuacji wysokiego bezrobocia jest często jedynym 
żywicielem rodziny. Dlatego często odchodzą one od wyuczonego zawodu lub 
stosują emigrację zarobkową. Poinformował, że standardom unijnym 
odpowiadały 4-letnie licea zawodowe i 3-letnie szkoły pomaturalne, problem 
był z policealnymi medycznymi studiami zawodowymi.  
Radny Włodzimierz Jakubowski za nieprawidłowe uznał działania 
restrukturyzacyjne w zakładach opieki zdrowotnej, polegające na zwalnianiu 
pielęgniarek.  
Radny Roman Cichoń stwierdził, że pielęgniarki dotykają dwa zagrożenia: zła 
sytuacja materialna i zwolnienia z pracy. 
Przewodniczący obrad wyraził nadzieję, że uzupełnienie niedoborów w 
zatrudnieniu pielęgniarek odbędzie się z zasobów pielęgniarek bezrobotnych.  
W związku z brakiem osób chętnych do zabrania głosu w dyskusji, 
zaproponował przyjęcie przedstawionego sprawozdania. 
Komisja jednogłośnie przyjęła przedłożone sprawozdanie, a swoje stanowisko 
wyraziła w opinii nr 2/03 stanowiącej zał. nr 4 do protokołu. 

 
Ad 2. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu 
Marszałkowskiego Wojciech Żelezik dokonał wprowadzenia do sprawozdania 
z realizacji zadania przejętego od administracji rządowej związanego z 
prowadzeniem stażu podyplomowego lekarzy, lekarzy stomatologów oraz 
pielęgniarek i położnych, stanowiącego zał. nr 5 do protokołu.  
Przewodniczący obrad, w związku z brakiem osób chętnych do zabrania głosu 
w dyskusji, zaproponował przyjęcie przedstawionego sprawozdania. 
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Komisja jednogłośnie przyjęła przedłożone sprawozdanie, a swoje stanowisko 
wyraziła w opinii nr 3/03 stanowiącej zał. nr 6 do protokołu. 

 
Ad 3. 
Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu 
Marszałkowskiego Wojciech Żelezik poinformował o organizacji 
Wojewódzkiego Programu Obchodów Europejskiego Roku Osób 
Niepełnosprawnych. Informacja na ten temat stanowi załącznik nr 7 do 
protokołu.   
W  d y s k u s j i :  
Radna Lucjana Elżbieta Nowak wyraziła zaniepokojenie danymi z rubryki 
„poczęstunek” (np. na stronie 9. materiału), zapytała, dla kogo jest on 
przeznaczony. Może należałoby przeznaczyć te środki na likwidację barier 
architektonicznych? 
Dyrektor Wojciech Żelezik odpowiedział, że przeznaczenie tych środków 
zależy od programu, np. czy jest on skierowany do kadr obsługujących ośrodki 
dla niepełnosprawnych, czy też samych niepełnosprawnych. Posiłek jest 
wymagany, ponieważ często szkolenie trwa cały dzień i jest forsowne. Ponadto, 
PERON, który w 50% współfinansuje program, przedstawił sposób kalkulacji 
i przeznaczenia środków. Likwidacja barier architektonicznych, to zadanie 
współfinansowane przez powiaty i PERON.  
Radna Lucjana Elżbieta Nowak na przykładzie ze Starachowic ojca, który 
chce wybudować podjazd do domu dla dziewczynki niepełnosprawnej, 
poprosiła o informację, czy i gdzie może on ubiegać się o środki. 
Członek Zarządu Marek Gos poinformował, że w ub. roku powiaty nie 
otrzymały środków na likwidację barier architektonicznych. W br. 
najprawdopodobniej realizacja tego zadania będzie możliwa. Ojciec winien 
skontaktować się ze starostwem powiatu starachowickiego. 
Radny Roman Cichoń zapytał o czas trwania szkoleń, wyraził wątpliwość 
związaną ze zbyt wysokimi honorariami dla wykładowców (500 zł). 
Dyrektor Wojciech Żelezik poinformował, że na jakość szkolenia wpływa 
jakość wykładowcy. Stąd organizatorzy starają się pozyskać autorytety w danej 
dziedzinie, a to kosztuje. Stawka za godzinę wykładu wynosi minimum 60-80zł. 
Kwota 500 zł, to honorarium za cały dzień wykładów.  
Przewodniczący obrad, w związku z wyczerpaniem się listy zgłoszeń do 
dyskusji, zaproponował przyjęcie przedstawionego sprawozdania. 
Komisja przyjęła przedłożone sprawozdanie, a swoje stanowisko wyraziła w 
opinii nr4/03 stanowiącej zał. nr 8 do protokołu. 
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 Ad 4. 
W  d y s k u s j i :  
Radna Lucjana Elżbieta Nowak zapytała o konsekwencje dla budżetu 
województwa w przypadku, gdy jednostki te nie spłacą zaciągniętych kredytów.   
Członek Zarządu Województwa Marek Gos odpowiedział, że Zarząd 
Województwa, podpisując zabezpieczenie, bierze na siebie obowiązek spłacenia 
kredytu. Jednakże zoz-y te są jednostkami samorządu województwa i jest 
wymóg udzielenia im takiej pomocy ze strony Zarządu. Ponadto, przed kilkoma 
laty Zarząd udzielił poręczenia kredytu dla Wojewódzkiego Specjalistycznego 
szpitala dziecięcego i kredyt zaciągnięty przez tę jednostkę pomógł wyjść jej z 
trudnej sytuacji finansowej, a kredyt został przez nią spłacony.  
Radny Michał Okła poinformował, że zobowiązania przeterminowane są o 
wiele droższe niż spłata kredytu. Kasy Chorych dają środki finansowe tylko na 
leczenie chorych, pozostałe finansowanie jednostki powinien wspomóc organ 
prowadzący. Wyraził stanowisko, że istnieje niezbędna potrzeba poparcia tej 
uchwały.  
Radny Tadeusz Kowalczyk poprosił o informację o przyczyny zagrożeń 
finansowych ww. jednostek. 
Dyrektor Wojciech Żelezik poinformował, że Wojewódzki Specjalistyczny 
ZOZ Gruźlicy i Chorób Płuc w Kielcach z siedzibą w Chęcinach, aby mógł 
otrzymać środki z ŚRKCh na leczenie winien zorganizować OIOM, na co 
potrzeba ok. 1,5 mln zł. Natomiast Wojewódzki Specjalistyczny Zespół Opieki 
Neuropsychiatrycznej w Kielcach wszedł w zobowiązania w wyniku realizacji 
tzw. ustawy 2003 zł, wypłaty „13” i wynagrodzeń za zaległe dyżury w latach 
1996-1998 (pracownicy wygrywają sprawy w sądach i pracodawca 
zobowiązany jest do wypłacania ww. składników wynagrodzeń).  
Przewodniczący obrad, w związku z wyczerpaniem się listy zgłoszeń do 
dyskusji, zaproponował głosowanie nad opinią w sprawie ustalenia 
maksymalnej wysokości poręczeń udzielanych przez Zarząd Województwa 
Świętokrzyskiego w roku budżetowym 2003.  
Komisja, uznając że zaciągnięty kredyt pomoże obu szpitalom wyjść z trudnej 
sytuacji finansowej, jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała ww. projekt 
uchwały, a swoje stanowisko wyraziła w opinii nr1/03 stanowiącej zał. nr 9 do 
protokołu. 
 

Ad 5.  
Przewodniczący Komisji zapoznał Komisje z projektem planu pracy na I 
półrocze 2003 r. Projekt planu pracy stanowi zał. nr 10 do protokołu.  
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Komisja przyjęła do realizacji zaproponowany przez Przewodniczącego Komisji 
plan pracy Komisji na I półrocze 2003r.  
Na tym posiedzenie zakończono. 
Protokół sporządziła Barbara Loch. 

Przewodniczący obrad 
 
 
 

Sławomir Marczewski 


